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مْرٌ فِي عِتْقٍ وَلََا صَدَقَةٍ وَلََا تَدْبِيرٍ وَلََا 
َ
ةِ مَعَ زَوْجِهَا أ

َ
در روایتی از اهل بیت وارد شده است: »لَيْسَ لِلْمَرْأ

وْ صِلَةِ قَرَابَتِهَا«؛ »زن حقّ ندارد 
َ
وْ بِرِّ وَالِدَيْهَا أ

َ
وْ زَكَاةٍ أ

َ
هِبَةٍ وَلََا نَذْرٍ فِي مَالِهَا إِلَّاَّ بَإِذِنِ زَوْجِهَا، إِلَّاَّ فِي حَجٍّ أ

بدون اذن شوهرش از مال خود بنده آزاد کند، یا برده‌اش را تدبیر کند، یا چیزى به کسى ببخشد، 
یا نذر کند، مگر در انجام حج یا زکات واجب یا نیکى به پدر و مادرش یا بخششى به خویشانش«. 
آیا این روایت صحیح است؟ یعنی زن بدون اذن شوهرش حقّ نذر کردن یا انجام کارهای دیگر با 

مال خود را ندارد؟

این روایتی است که به سند صحیح از امام جعفر صادق علیه السلام رسیده1 و معنای آن این 
است که زن می‌تواند مال خود را بدون اذن شوهرش در کارهای واجب صرف کند، ولی برای صرف 
صحیحی  معنای  این  و  یابد  اطمینان  شوهرش  رضایت  از  باید  واجب،  غیر  کارهای  در  آن  کردن 
است؛ چراکه اطاعت از شوهر واجب است و تبعاً بر انجام کارهای مباح و مستحب تقدّم دارد. به 
عبارت دیگر، اطاعت از شوهر تا جایی که با اطاعت از خداوند منافات ندارد، واجب است و این به 
معنای وجوب اطاعت از او در مواردی است که از انجام کاری غیر واجب نهی میک‌ند؛ خصوصاً با 
توجّه به اینکه بسیاری از کارهای زن، اگرچه با مال خودش باشد، بر روی زندگی مشترک او تأثیر 
می‌گذارد و به صورت مستقیم یا غیر مستقیم با شوهر او ارتباط می‌یابد. از این رو، روایات فراوانی 
از رسول خدا صلّی الله علیه و آله و سلّم در این باب رسیده است که زن باید از تصرّفات غیر واجب 
است:  آمده  آن  در  که  صامت  بن  عبادة  روایت  مانند  بپرهیزد؛  شوهرش  اذن  بدون  خود  مال   در 

1 . بنگرید به: الكافي للكليني، ج۵، ص۵۱۴؛ من لا يحضره الفقيه لابن بابويه، ج۳، ص۱۷۷ و ۴۳۸؛ تهذيب الأحكام للطوسي، 
ج۷، ص۴۶۲.
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ةَ لََا تُعْطِي مِنْ مَالِهَا شَيْئًا إِلَّاَّ بِإِذْنِ زَوْجِهَا«1؛ 
َ
نَّ الْمَرْأ

َ
مَ أ هُ عَلَيْهِ وَآلِهِ وَسَلَّ ى اللَّ هِ صَلَّ »قَضَى رَسُولُ اللَّ

»رسول خدا صلّی الله علیه و آله و سلّم حکم فرمود که زن از مال خود چیزی نبخشد مگر با اذن 
مَ  هُ عَلَيْهِ وَآلِهِ وَسَلَّ ى اللَّ هِ صَلَّ شوهرش« و روایت عبد الله بن عمرو که در آن آمده است: »قَالَ رَسُولُ اللَّ
ةٌ إِلَّاَّ بِإِذْنِ زَوْجِهَا«2؛ »رسول خدا صلّی الله علیه و آله و سلّم در روز  ةٍ عَطِيَّ

َ
ةَ: لََا يَجُوزُ لِِامْرَأ يَوْمَ فَتْحِ مَكَّ

فتح مکّه فرمود: برای زن جایز نیست که چیزی را ببخشد مگر با اذن شوهرش« و روایت دیگر او که 
مْرٌ فِي مَالِهَا إِذَا مَلَكَ 

َ
ةٍ أ

َ
مَ: لََا يَجُوزُ لِِامْرَأ هُ عَلَيْهِ وَآلِهِ وَسَلَّ ى اللَّ هِ صَلَّ در آن آمده است: »قَالَ رَسُولُ اللَّ

زَوْجُهَا عِصْمَتَهَا«3؛ »رسول خدا صلّی الله علیه و آله و سلّم فرمود: برای زن جایز نیست که )بدون 
اذن شوهرش( در مال خود تصرّفی بکند، هرگاه در خانهی‌ شوهرش باشد« و روایت واثلة بن أسقع 
نْ تَنْتَهِكَ مِنْ مَالِهَا 

َ
ةٍ أ

َ
مَ: لَيْسَ لِِامْرَأ هُ عَلَيْهِ وَآلِهِ وَسَلَّ ى اللَّ هِ صَلَّ که در آن آمده است: »قَالَ رَسُولُ اللَّ

مَلَكَ عِصْمَتَهَا«4؛ »رسول خدا صلّی الله علیه و آله و سلّم فرمود: زنی را  إِذَا  زَوْجِهَا  بِإِذْنِ  إِلَّاَّ  شَيْئًا 
نمی‌رسد که از مال خود چیزی بذل کند مگر با اذن شوهرش، هرگاه در خانهی‌ شوهرش باشد« و 
مَ فِي خُطْبَتِهِ عَامَ  هُ عَلَيْهِ وَآلِهِ وَسَلَّ ى اللَّ هِ صَلَّ روایت أبو أمامة که در آن آمده است: »سَمِعْتُ رَسُولَ اللَّ
ةُ شَيْئًا مِنْ بَيْتِهَا إِلَّاَّ بِإِذْنِ زَوْجِهَا«5؛ »از رسول خدا صلّی الله علیه و آله و 

َ
ةِ الْوَدَاعِ: لََا تُنْفِقُ الْمَرْأ حَجَّ

سلّم در خطبه‌اش در سال حجّة الوداع شنیدم: زن چیزی از خانه‌اش نبخشد مگر با اذن شوهرش« 
هُ عَلَيْهِ وَآلِهِ  ى اللَّ هِ صَلَّ تَتْ رَسُولَ اللَّ

َ
هَا أ نَّ

َ
و روایت خیرة همسر کعب بن مالک که در آن آمده است: »أ

مَ: لََا يَجُوزُ  هُ عَلَيْهِ وَآلِهِ وَسَلَّ ى اللَّ هِ صَلَّ قْتُ بِهَذَا، فَقَالَ لَهَا رَسُولُ اللَّ ي تَصَدَّ مَ بِحُلِيٍّ لَهَا، فَقَالَتْ: إِنِّ وَسَلَّ
هُ عَلَيْهِ  ى اللَّ هِ صَلَّ ذَنْتِ كَعْبًا؟ قَالَتْ: نَعَمْ، فَبَعَثَ رَسُولُ اللَّ

ْ
ةِ فِي مَالِهَا إِلَّاَّ بِإِذْنِ زَوْجِهَا، فَهَلِ اسْتَأ

َ
لِلْمَرْأ

هَا؟ فَقَالَ: نَعَمْ، فَقَبِلَهُ رَسُولُ  قَ بِحُلِيِّ نْ تَتَصَدَّ
َ
ذِنْتَ لِخَيْرَةَ أ

َ
مَ إِلَى كَعْبِ بْنِ مَالِكٍ، فَقَالَ: هَلْ أ وَآلِهِ وَسَلَّ

مَ مِنْهَا«6؛ »او یکی از زیورهای خود را به نزد رسول خدا صلّی الله علیه  هُ عَلَيْهِ وَآلِهِ وَسَلَّ ى اللَّ هِ صَلَّ اللَّ
و آله و سلّم آورد و گفت: می‌خواهم این را صدقه دهم، پس رسول خدا صلّی الله علیه و آله و سلّم 
به او فرمود: زن نمی‌تواند از مال خودش ببخشد مگر با اذن شوهرش، آیا از کعب اذن گرفته‌ای؟ 
گفت: آری، پس رسول خدا صلّی الله علیه و آله و سلّم به نزد کعب بن مالک فرستاد که آیا تو به 
خیرة اذن داده‌ای که زیورش را ببخشد؟ گفت: آری، پس آن گاه رسول خدا صلّی الله علیه و آله و 

سلّم از او قبول کرد«.

1 . مسند أحمد، ج۳۷، ص۴۳۸
2 . مسند عبد اللّه بن المبارك، ص۱۲۸؛ مسند أحمد، ج۱۱، ص۲۶۵؛ سنن أبي داود، ج۳، ص۲۹۳؛ سنن النسائي، ج۵، ص۶۵؛ 

السنن الكبرى للبيهقي، ج۶، ص۱۰۰
3 . سنن ابن ماجه، ج۲، ص۷۹۸؛ سنن أبي داود، ج۳، ص۲۹۳؛ المعجم الأوسط للطبراني، ج۳، ص۸۳

4 . المعجم الكبير للطبراني، ج۲۲، ص۸۵
5 . مصنف عبد الرزاق، ج۴، ص۱۴۸؛ سنن سعيد بن منصور )الفرائض إلى الجهاد(، ج۱، ص۱۴۹؛ مسند أحمد، ج۳۶، ص۶۲۸؛ 

سنن ابن ماجه، ج۲، ص۷۷۰؛ سنن أبي داود، ج۳، ص۲۹۶؛ سنن الدارقطني، ج۳، ص۴۵۴
6 . سنن ابن ماجه، ج۲، ص۷۹۸؛ الآحاد والمثاني لابن أبي عاصم، ج۶، ص۱۲۶؛ المعجم الكبير للطبراني، ج۲۴، ص۲۵۶؛ معرفة 

الصحابة لأبي نعيم الأصبهاني، ج۶، ص۳۳۲۱
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البته اگر زن اطمینان داشته باشد که شوهرش به تصرّف او در مالش راضی است، می‌تواند آن 
را انجام دهد و نیازی به گرفتن اذن ندارد، بل مقتضای قاعده این است که هرگاه اطمینان نداشته 
باشد شوهرش به تصرّف او در مالش راضی نیست، می‌تواند آن را انجام دهد؛ چراکه مالک مال 
است و تنها مانع تصرّف او در آن، وجوب اطاعت از شوهرش هنگامی است که به آن راضی نیست 
و با این وصف، تا هنگامی که نداند شوهرش راضی نیست، هر تصرّف مشروعی در مالش برای او 
جایز است؛ چنانکه در روایتی از میمونة همسر پیامبر صلّی الله علیه و آله و سلّم آمده است که 
يَوْمِي  كَانَ  ا  فَلَمَّ مَ،  وَسَلَّ وَآلِهِ  عَلَيْهِ  هُ  اللَّ ى  صَلَّ بِيَّ  النَّ ذِنِ 

ْ
سْتَأ

َ
أ وَلَمْ  عْتَقْتُهَا، 

َ
فَأ جَارِيَةٌ  لِي  »كَانَتْ  گفت: 

نَعَمْ،  قُلْتُ:  وَفَعَلْتِ؟ 
َ
أ قَالَ:  وَلِيدَتِي؟  عْتَقْتُ 

َ
أ ي  نِّ

َ
أ هِ  اللَّ رَسُولَ  يَا  شَعَرْتَ 

َ
أ قُلْتُ:  فِيهِ،  عَلَيَّ  يَدُورُ  ذِي  الَّ

جْرِكِ«1؛ »من کنیزی داشتم که آزادش 
َ
عْظَمَ لِِأ

َ
خْوَالَكِ، كَانَ أ

َ
عْطَيْتِهَا أ

َ
كِ لَوْ أ مَا إِنَّ

َ
هُ، أ قَالَ: آجَرَكِ اللَّ

کردم بدون اینکه از پیامبر صلّی الله علیه و آله و سلّم اذن بگیرم، پس چون روزی که نوبت من بود رسید 
گفتم: ای رسول خدا، آیا فهمیدی که کنیزم را آزاد کردم؟ فرمود: آیا این کار را کردی؟ گفتم: بله، 
فرمود: خداوند به تو اجر دهد، هر چند اگر او را به دایی‌هایت می‌بخشیدی اجر بیشتری می‌بردی«، 
بل اگر زن اطمینان داشته باشد که شوهرش راضی است، می‌تواند در مال شوهرش نیز تصرّف کند 
و بعداً به اطلاع او برساند؛ چنانکه در روایتی از عایشه همسر پیامبر صلّی الله علیه و آله و سلّم آمده 
وَاحِدَةٍ  عْطَتْ كُلَّ 

َ
فَأ تَمَرَاتٍ،  ثَلََاثَ  طْعَمْتُهَا 

َ
فَأ لَهَا،  ابْنَتَيْنِ  تَحْمِلُ  مِسْكِينَةٌ  است که گفت: »جَاءَتْنِي 

نْ 
َ
تِي كَانَتْ تُرِيدُ أ مْرَةَ الَّ تِ التَّ كُلَهَا، فَاسْتَطْعَمَتَاهَا ابْنَتَاهَا، فَشَقَّ

ْ
مِنْهُمَا تَمْرَةً، وَرَفَعَتْ إِلَى فِيهَا تَمْرَةً لِتَأ

مَ، فَقَالَ:  هُ عَلَيْهِ وَآلِهِ وَسَلَّ ى اللَّ هِ صَلَّ ذِي صَنَعَتْ لِرَسُولِ اللَّ عْجَبَنِي حَنَانُهَا، فَذَكَرْتُ الَّ
َ
كُلَهَا بَيْنَهُمَا، فَأ

ْ
تَأ

ارِ«2؛ »زنی مسکین در حالی که دو دختر خردسالش  عْتَقَهَا بِهَا مِنَ النَّ
َ
ةَ، وَأ وْجَبَ لَهَا الْجَنَّ

َ
هَ قَدْ أ إِنَّ اللَّ

را به همراه داشت به در خانه آمد و من سه دانه خرما به او دادم. پس به هر یک از دو دخترش یک 
دانه خرما داد و خرمای دیگر را به طرف دهانش برد تا خودش بخورد. در این هنگام دو دخترش 
آن را از او طلب کردند. پس خرمایی که می‌خواست خودش بخورد را میان آن دو قسمت کرد، پس 
مهربانی‌اش من را تحت تأثیر قرار داد، پس کارش را برای پیامبر صلّی الله علیه و آله و سلّم یاد کردم، 
پس فرمود: خداوند )به خاطر این کار( بهشت را بر او واجب کرد و او را از آتش رهایی داد«. این 
ةُ مِنْ بَيْتِ زَوْجِهَا غَيْرَ مُفْسِدَةٍ كَانَ لَهُ بِمَا 

َ
نْفَقَتِ الْمَرْأ

َ
مراد روایاتی است که در آن‌ها آمده است: »إِذَا أ

نْفَقَتْ«3؛ »هرگاه زن از خانهی‌ شوهرش بدون ضرر رساندن چیزی انفاق کند، 
َ
 اكْتَسَبَ، وَكَانَ لَهَا بِمَا أ

البخاري، ج۳، ص۱۵۸؛ صحيح  المنتخب من مسند عبد بن حميد، ص۴۴۶؛ صحيح  . مسند أحمد، ج۴۴، ص۴۰۰ و ۴۰۵؛   1
مسلم، ج۳، ص۷۹؛ سنن أبي داود، ج۲، ص۱۳۲؛ السنن الكبرى للنسائي، ج۵، ص۲۲؛ صحيح ابن خزيمة، ج۴، ص۹۵

المنتخب من مسند عبد بن حميد، ص۴۴۲؛ الأدب  راهويه، ج۳، ص۷۳۰؛ مسند أحمد، ج۴۱، ص۱۵۹؛  بن  . مسند إسحاق   2
المفرد للبخاري، ص۴۵؛ صحيح مسلم، ج۸، ص۳۸؛ سنن ابن ماجه، ج۲، ص۱۲۱۰؛ مسند البزار، ج۱۳، ص۲۴۸

3 . مسند الحميدي، ج۱، ص۲۹۸؛ مسند ابن الجعد، ص۲۸؛ مصنف ابن أبي شيبة، ج۴، ص۴۵۵؛ مسند إسحاق بن راهويه، ج۳، 
ص۹۴۳؛ مسند أحمد، ج۴۰، ص۲۰۱؛ صحيح البخاري، ج۲، ص۱۱۴؛ صحيح مسلم، ج۳، ص۹۰؛ سنن ابن ماجه، ج۳، ص۷۶۹؛ 

سنن أبي داود، ج۲، ص۱۳۱؛ سنن الترمذي، ج۳، ص۴۹؛ سنن النسائي، ج۵، ص۶۵
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مِنْ  ةُ 
َ
الْمَرْأ نْفَقَتِ 

َ
أ شوهرش بابت کسب آن و زن بابت انفاقش مأجور هستند« و آمده است: »إِذَا 

جْرِهِ«1؛ »هرگاه زن از کسب شوهرش بدون امر او انفاق کند، 
َ
مْرِهِ فَلَهُ نِصْفُ أ

َ
كَسْبِ زَوْجِهَا مِنْ غَيْرِ أ

نیمی از اجر آن برای اوست«.

این در خصوص تصرّفات مالی است و تبعاً شامل نذر، عهد و قسمی که بار مالی دارد نیز می‌شود 
ةِ مَعَ زَوْجِهَا«2؛ »برای زن با وجود 

َ
و این مراد روایاتی است که در آن‌ها آمده است: »لََا يَمِينَ لِلْمَرْأ

شوهرش قسمی نیست«، ولی نذر، عهد و قسمی که بار مالی ندارد، تنها در صورتی نیازمند به اذن 
شوهر است که با حقّ او تعارض داشته باشد؛ مانند نذر کردن روزه، با توجّه به اینکه مانع از نزدیکی 
ةُ وَبَعْلُهَا شَاهِدٌ إِلَّاَّ بِإِذْنِهِ«3؛ »زن هنگامی 

َ
شوهر می‌شود؛ چنانکه روایت شده است: »لََا تَصُومُ الْمَرْأ

که شوهرش حاضر است، نباید بدون اذن او روزه بگیرد«. بنابراین، نذر کردن روزه در روزهایی که 
شوهر تا غروب آفتاب در خانه نیست، جایز است و نیازی به اذن شوهر ندارد و همچنین است نذر 

کردن نماز یا تلاوت قرآن در ساعاتی که شوهر در خانه نیست. 

با توجّه به پاسخ پرسش ۵۶۱، لطفاً بفرمایید:

۱ . آیا حکم عدم جواز تصرّف در مال بدون اذن شوهر، مختص به مال زن است یا شامل مال 
شوهر هم می‌شود؟

۲ . آیا حکم مذکور شامل مالی که مرد به عنوان نفقه به زن می‌دهد هم می‌شود؟

۳ . اگر شوهر مخالف عقاید صحیح زن باشد، یا آشکارا قصد آزار زن را داشته باشد، آیا باز هم زن 
نمی‌تواند بدون اذن او در مال خود تصرّف کند؟

1 . مصنف عبد الرزاق، ج۴، ص۱۴۷؛ صحيح البخاري، ج۳، ص۵۶
2 . مصنف ابن أبي شيبة، ج۳، ص۱۱۴؛ جزء لوين، ص۱۱۴؛ النوادر لأحمد بن محمّد بن عيسى الأشعري، ص۲۶؛ مسند الحارث، 
الأحكام  تهذيب  ص۳۶۰؛  ج۳،  بابويه،  لابن  الفقيه  يحضره  لا  من  ص۴۳۹؛  ج۷،  ص۴۴۴،  ج۵،  للكليني،  الكافي  ص۴۳۹؛  ج۱، 

للطوسي، ج۸، ص۲۸۵
3 . صحيفة همام بن منبه، ص۴۸؛ من حديث سفيان الثوري، ص۱۵۸؛ مصنف عبد الرزاق، ج۴، ص۳۰۵؛ مسند الحميدي، ج۲، 
ص۲۱۹؛ مصنف ابن أبي شيبة، ج۲، ص۲۴۱؛ مسند أحمد، ج۱۶، ص۲۹۷؛ مسند الدارمي، ج۲، ص۱۰۷۴؛ صحيح البخاري، 
ج۷، ص۳۰؛ صحيح مسلم، ج۳، ص۹۱؛ سنن أبي داود، ج۲، ص۳۳۰؛ السنن الكبرى للنسائي، ج۳، ص۳۶۰؛ صحيح ابن خزيمة، 

ج۳، ص۳۱۹

تعلیقات
پرسش‌ها و پاسخ‌های فرعی
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لطفاً به نکات زیر توجّه فرمایید:

۱ . عدم جواز تصرّف زن در مال شوهر واضح است. چیزی که در پاسخ مذکور توضیح داده شده، 
عدم جواز تصرّف زن در مال خودش بر خلاف رضایت شوهر است؛ به این معنا که زن نباید با مال 
خود کاری بکند که می‌داند شوهرش به آن راضی نیست، ولی اگر می‌داند که شوهرش به آن راضی 

است، یا نمی‌داند که شوهرش به آن راضی نیست، اشکالی ندارد.

۲ . نفقه‌ای که شوهر به زن می‌دهد، مال زن محسوب می‌شود، ولی حکمی که برای تصرّف زن 
در مالش بیان شد، شامل آن هم می‌شود.

۳ . هرگاه شوهر ظالم یا فاسق باشد، گرفتن اذن از او برای تصرّف در مال خود واجب نیست؛ 
چراکه خداوند به اطاعت از ظالم یا فاسق امر نکرده است، ولی اگر ظالم یا فاسق نباشد، چاره‌ای 

جز اطاعت از او نیست، اگرچه بدخلق یا سختگیر باشد.

پاسخ به پرسش فرعی 1	                                          تاريخ: 1402/7/16
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